
P r o t o k ó ł  Nr I/2002
sesji zwyczajnej Rady Miejskiej Starogardu Gdańskiego

z dnia 21 listopada 2002 r.

odbytej w sali konferencyjnej Urzędu Miejskiego przy ul. Gdańskiej 6.

Obrady rozpoczęto o godz. 12-tej, a zakończono o godz. 17-tej.

Obradom przewodniczyli kolejno:

Pan Stanisław Kubkowski            - radny senior
Pan Stefan Milewski                    - nowo wybrany Przewodniczący
                                                       Rady Miejskiej

Stan radnych Rady Miejskiej - 21

Obecni P.P. radni:

1. Aszyk Stanisław
2. Banach Arkadiusz
3. Bugaj Helena
4. Byrszel Andrzej
5. Cesarz Piotr
6. Florek Witold
7. Gabig Jaroslaw
8. Gburek Jerzy
9. Głuch Paweł
10.Grzecznowska Małgorzata
11.Karbowski Stanisław
12.Kubkowski Stanisław
13.Kurkowski Henryk
14.Lebiedziński Bohdan
15.Milewski Stefan
16.Ruśniak Sławomir
17.Sikorska Regina
18.Sykut Grzegorz
19.Wiśniewska Janina
20.Zieliński Mariusz
21.Zimny Norbert
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Zaproszeni goście;

1.  Stachowicz Edmund - Poseł na Sejm RP
2.  Ożóg Stanisław - Przedstawiciel Posłanki Grażyny Paturalskiej

Porządek obrad: 

1. Otwarcie I sesji Rady Miejskiej IV kadencji przez Przewodniczącego Rady
poprzedniej kadencji. 

2. Przekazanie prowadzenia obrad seniorowi nowo wybranej Rady.
3. Udzielenie głosu Przewodniczącemu Miejskiej Komisji Wyborczej

a) komunikat  Przewodniczącego  Miejskiej  Komisji  Wyborczej  na  temat
wyników wyborów I i II tury,

b) wręczenie zaświadczeń o wyborze radnym i Prezydentowi Miasta.
4. Ślubowanie radnych.
5. Ślubowanie Prezydenta Miasta.
6. Podjęcie uchwały w sprawie wyboru Komisji Mandatowej (zgodnie z art. 19

Statutu Gminy),
7. Zrzeczenia  się  mandatu  radnego  przez  pana  Stanisława Karbowskiego  w

związku z wyborem na Prezydenta Miasta.
8. Podjęcie  uchwały  w  sprawie  uchwalenia  „Regulaminu  wyboru  przewod-

niczącego i wiceprzewodniczących  Rady Miejskiej”.
9. Dokonanie wyboru przewodniczącego Rady Miejskiej.

a) podjęcie uchwały w sprawie wyboru Komisji Wyborczej (zgodnie z art.
19 Statutu Gminy)

b) zgłaszanie kandydatów na przewodniczącego Rady Miejskiej,
c) przeprowadzenie tajnego głosowania,
d) ogłoszenie wyników głosowania na przewodniczącego Rady (odczytanie

protokołu Komisji Wyborczej).
10. Przekazanie prowadzenia obrad wybranemu Przewodniczącemu Rady Miej-

skiej.
11.Wybór wiceprzewodniczących Rady Miejskiej.

a) zgłaszanie kandydatów na wiceprzewodniczących Rady Miejskiej,
b) przeprowadzenie tajnego głosowania,
c) ogłoszenie  wyników głosowania  na  wiceprzewodniczących Rady (od-

czytanie protokołu Komisji Wyborczej).
12.Zakończenie obrad I sesji Rady Miejskiej.

Ad._pkt_1
Otwarcie I sesji Rady Miejskiej IV kadencji przez Przewodniczącego Rady
poprzedniej kadencji. 
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Pan Stefan Milewski – przywitał wszystkich przybyłych na I Sesję IV kaden-
cji. Poinformował, że radnym seniorem jest pan Stanisław Kubkowski, któremu
przekazał prowadzenie dalszej części obrad. 
Ad. pkt 2
Przekazanie prowadzenia obrad seniorowi nowo wybranej Rady 
Pan Stanisław Kubkowski – dokonał otwarcia I Sesji Rady Miejskiej Starogar-
du Gdańskiego IV kadencji. Poprosił o wprowadzenie sztandaru i odśpiewanie
hymnu państwowego.
Następnie przywitał Prezydenta Miasta, radnych i przybyłych gości. 
Poinformował, że otrzymał pisemne zrzeczenie się mandatu radnego przez pana
Stanisława Karbowskiego w związku z jego wyborem na Prezydenta Miasta.
Treść zrzeczenia stanowi załącznik do protokołu. 
Następnie udzielił  głosu panu Adamowi Skuczyńskiemu - Przewodniczącemu
Miejskiej Komisji Wyborczej.

Ad. pkt 3
Udzielenie głosu Przewodniczącemu Miejskiej Komisji Wyborczej
Pan Adam Skuczyński – Przewodniczący Miejskiej Komisji Wyborczej  -
przedstawił wyniki I i II tury wyborów Prezydenckich, zgodnie ze sporządzony-
mi protokołami Miejskiej Komisji Wyborczej. Następnie wręczył panu Stanisła-
wowi  Karbowskiemu  zaświadczenie  o  wyborze  jego  osoby  na  Prezydenta
Miasta  Starogardu  Gd.  Odczytał  też  wyniki  wyborów do Rady Miejskiej  ze
wskazaniem osób,  które  uzyskały mandat  radnego.  Na  zakończenie  dokonał
wręczenia zaświadczeń o uzyskaniu mandatu radnego.

Ad. pkt 4.
Ślubowanie radnych
Pan Stanisław Kubkowski – odczytał treść ślubowania radnych, po czym na-
stąpiło ślubowanie radnych, wywoływanych w kolejności alfabetycznej.      

Ad. pkt 5
Ślubowanie Prezydenta Miasta.
Prezydent Stanisław Karbowski – złożył ślubowanie przed Radą Miejską Sta-
rogardu Gd.
Następnie odczytał swoje oświadczenie, które stanowi załącznik do protokołu
sesji. 
Pan Edmund Stachowicz – Poseł na Sejm RP – pogratulował Prezydentowi
Stanisławowi  Karbowskiemu  oraz  paniom  i  panom  radnym  wyboru  na
czteroletnią kadencję. Zapewnił, że jako poseł ziemi pomorskiej, a jednocześnie
członek Komisji Samorządu Terytorialnego i Rozwoju Regionalnego w sejmie
zrobi wszystko, aby wesprzeć działania radnych w obecnej kadencji. 
Pan radny Stanisław Kubkowski – poprosił o wyprowadzenie sztandaru.
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Ad. pkt 6
Podjęcie uchwały w sprawie wyboru Komisji Mandatowej (zgodnie z art.
19 Statutu Gminy),
Pan  radny  Stanisław  Kubkowski  –  poprosił  o  zgłaszanie  kandydatów  do
Komisji Mandatowej:

- pan  radny  Witold  Florek  zgłosił  kandydaturę  pana  radnego  Bohdana
Lebiedzińskiego,

- pan radny Jarosław Gabig zgłosił kandydaturę pana radnego Arkadiusza
Banacha,

- pan radny Stanisław Kubkowski będzie przewodniczył tej Komisji jako
radny senior, co wynika z ustawy.

Zgłoszeni kandydaci wyrazili zgodę na uczestnictwo w Komisji Mandatowej.
Pan radny Stanisław Kubkowski – odczytał treść uchwały w sprawie powoła-
nia Komisji Mandatowej, a następnie poddał ją pod głosowanie.

za głosowało - 19 radnych
przeciw głosowało - 0 „
wstrzymało się od głosu - 1 „

Rada Miejska, w głosowaniu jawnym, podjęła uchwałę stanowiącą załącznik do
protokołu.

U c h w a ł a  Nr I/1/2002

Zarządzono  krótką  przerwę  w obradach,  w  trakcie  której  wybrana  Komisja
Mandatowa zebrała się celem wykonania zadań określonych w §1 ust. 2 uchwa-
ły o powołaniu Komisji Mandatowej.

Po przerwie: 
Pan radny Stanisław Kubkowski – jako Przewodniczący Komisji Mandatowej
odczytał Protokół Komisji Mandatowej, który stanowi załącznik do niniejszego
protokołu.    

Ad pkt 7     
Zrzeczenia się mandatu radnego przez pana Stanisława Karbowskiego w
związku z wyborem na Prezydenta Miasta.
Pan radny Stanisław Kubkowski – przypomniał, że w związku z rezygnacją
pana Stanisława Karbowskiego z mandatu radnego Rada Miejska musi formal-
nie podjąć stosowną uchwałę.
Odczytał treść  projektu  uchwały o wygaśnięciu  mandatu radnego Stanisława
Karbowskiego. Projekt uchwały poddany został pod głosowanie.

Rada Miejska, w głosowaniu jawnym, jednogłośnie podjęła uchwałę stanowiącą
załącznik do protokołu sesji.

U c h w a ł a  Nr I/2/2002  
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Ad pkt 8
Podjęcie uchwały w sprawie  uchwalenia  „Regulaminu wyboru przewod-
niczącego i wiceprzewodniczących  Rady Miejskiej”.
Pan  radny  Stanisław  Kubkowski  –  odczytał  projekt  uchwały  w  sprawie
uchwalenia  „Regulaminu wyboru przewodniczącego i  wiceprzewodniczących
Rady Miejskiej Starogardu Gdańskiego”.
Pan radny Paweł Głuch  – zapytał radcę prawnego czy przedłożony projekt
Regulaminu  jest  zgodny  z  ustawą  o  samorządzie  gminnym. Dotyczy  to  w
szczególności zapisu mówiącego o tym, że w przypadku uzyskania równej ilo-
ści głosów zarządza się drugą turę, w której wybór Przewodniczącego następuje
po uzyskaniu zwykłej większości głosów przez jednego z kandydatów. Ustawa
o samorządzie gminnym określa bowiem, że wyboru Przewodniczącego Rady
Miejskiej dokonuje  się  bezwzględną większością  głosów ustawowego składu
rady, zatem taki zapis powinien znaleźć się w Regulaminie.
Pan Zbigniew Posert – radca prawny – potwierdził słuszność uwagi pana rad-
nego Głucha. Uważa za celowe dodanie w §4 zapisu, iż za wybraną w II turze
uważa się osobę, która otrzymała najwyższą bezwzględną większość głosów. 
Pan radny Bohdan Lebiedziński  – jego zdaniem z treści §3 wynika jedno-
znacznie, że również przy drugim glosowaniu musi być uzyskana bezwzględna
większość głosów, w obecności co najmniej połowy składu Rady. Zatem osoba,
która w drugim głosowaniu wygra, musi uzyskać bezwzględną ilość głosów.
Zauważył, że nie można formułować stwierdzenia „największa bezwzględna”,
gdyż takiej liczby nie ma – jest liczba bezwzględna.
Pan radny Peweł Głuch – uważa, że musi być powtórzony zapis „bezwzględ-
ną” aby powstał precyzyjny zapis uchwały.
Pan Zbigniew Posert  -  zaproponował zapis „najwyższą bezwzględną” gdyż
może dojść do sytuacji, w której obaj kandydaci uzyskają równą bezwzględną
większość.
Pan radny Peweł Głuch – przyznał rację panu Posertowi.
Pan radny Jarosław Gabig – ustawa o samorządzie gminnym nie przewiduje
drugiej tury wyborów, dlaczego zatem w regulaminie taki zapis istnieje?
Pan Zbigniew Posert – wyjaśnił, że ustawa o samorządzie gminnym nie okre-
śla Regulaminu. Oczywistym jest, że aby dokonać wyboru Przewodniczącego
należy przyjąć określone kryteria wyboru. Jest  to rolą Rady Miejskiej,  prak-
tykowaną od wielu kadencji. 
Pan radny Bohdan Lebiedziński – zapytał co się stanie, jeśli w drugiej turze
nie zostanie wybrany Przewodniczący Rady Miejskiej? Zaproponował zapis „w
przypadku uzyskania przez dwóch kandydatów jednakowej ilości głosów prze-
prowadza się ponowne wybory”. 
Pan radny Jarosław Gabig – przyznając rację panu radnemu Lebiedzińskiemu
stwierdził, że §4 należy usunąć z Regulaminu.
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Pan  Zbigniew  Posert  –  uważa,  że  Regulamin  mógłby  być  uchwalony  z
uwzględnieniem uwag pana radnego Głucha.  Można też  usunąć  ten punkt  z
Regulaminu, a wówczas cała procedura będzie również zgodna z Regulaminem.
Pan  radny  Paweł  Głuch  –  po  uzyskanych  wyjaśnieniach  i  zgłoszonych
propozycjach wycofał swój wniosek proponując przegłosowanie wykreślenia w
§4 zapisu o drugiej turze, pozostawiając jedynie zapis o przeprowadzeniu na-
stępnych  wyborów.  Nowy  zapis  będzie  zgodny  z  ustawą  o  samorządzie
gminnym.
Pan radny Arkadiusz Banach – zgłosił wniosek formalny o ogłoszenie prze-
rwy.
Po przerwie:
Pan radny Stanisław Kubkowski – poddał pod glosowanie poprawkę do §4
Regulaminu zgłoszoną przez pana radnego Gabiga:
Rada Miejska, w glosowaniu jawnym, jednogłośnie przyjęła poprawkę.
Głosowanie projektu uchwały:
Rada Miejska, w glosowaniu jawnym, jednogłośnie podjęła uchwałę stanowiącą
załącznik do niniejszego protokołu.

U c h w a ł a  Nr I/3/2002

Ad. pkt 9
Dokonanie wyboru przewodniczącego Rady Miejskiej.
Pan Radny Stanisław  Kubkowski  –  poprosił  o  zgłaszanie  kandydatów do
Komisji Wyborczej:
- pan radny Paweł Głuch zaproponował pana radnego Henryka Kurkowskiego,
- pani radna Regina Sikorska zaproponowała pana radnego Grzegorza Sykuta,
- pan radny Piotr Cesarz zaproponował panią Reginę Sikorską,
- pan radny Mariusz Zieliński zaproponował pana radnego Andrzeja Byrszla,  
- pan radny Jarosław Gabig zaproponował pana radnego Arkadiusza Banacha.
Pan radny Stanisław Kubkowski  –  zapytał radnych, czy wyrażają zgodę na
kandydowanie. Spośród zgłoszonych kandydatów zgody nie wyraził pan radny
Grzegorz Sykut.
Pan radny Jarosław Gabig – zaproponował, aby głosować poszczególne kan-
dydatury w kolejności alfabetycznej. Osoba, która uzyska najmniejszą ilość gło-
sów odpadnie.    
Pani Rarbara Marchewicz – Pawlina – radca prawny     – głosowanie w spra-
wie wyboru Komisji Wyborczej odbywa się jawnie, głosowane jest każde na-
zwisko. Radni muszą pamiętać, iż Komisja składa się z trzech osób dlatego po-
zytywnie „za” można zagłosować w stosunku do trzech osób. Trzy osoby, które
uzyskają największą ilość głosów wejdą do Komisji. 
Pan radny Bohdan Lebiedziński – uważa, że przy takim głosowaniu nie uda
się zbilansować wyników, ponieważ można oddać tylko jeden głos lub dwa gło-
sy. Zaproponował przeprowadzenie głosowania na piśmie.
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Pani  Barbara  Marchewicz  –  Pawlina  –  wyjaśniła,  że  nie  wspominała  o
zbilansowaniu się wyników głosowania. Mówiła jedynie, że każdy radny może
oddać tylko trzy glosy „za”.
Pan radny Bohdan Lebiedziński – powiedział, iż może głosować „za” „prze-
ciw” lub „wstrzymać się od głosu”. Sytuacja może być taka, że któryś z radnych
dwa razy „wstrzyma się od głosu”, a inny odda cztery głosy „za”.
Pan radny Stanisław Kubkowski  – jego zdaniem należy wypisać nazwiska
poszczególnych kandydatów i głosować na każdego osobno.
Pan radny Stefan Milewski – jak się stwierdzi, czy ktoś nie oddał czterech lub
pięciu głosów?
Pan radny Stanisław Kubkowski – w takim przypadku jest to nieuczciwość
radnego.
Pan radny Paweł Głuch – należy głosować zgodnie z przyjętym Regulaminem,
czyli w głosowaniu jawnym wybiera się trzyosobową Komisję Wyborczą. Radni
mają prawo do wykorzystania trzech głosów, ale mogą nie skorzystać z żadnego
z przysługujących im głosów. Zaproponował głosowanie jawne imienne, zgod-
nie  z  kolejnością  zgłoszeń  kandydatów, aby było wiadomo kto ile  razy gło-
sował. 
Pan radny Stanisław Kubkowski – przeprowadził głosowanie jawne imienne
kolejno nad osobami:
- panem radnym Arkadiuszem Banachem,
- panem radnym Andrzejem Byrszel,
- panem radnym Henrykiem Kurkowskim,
- panią radną Reginą Sikorską
Radni, wyczytywani kolejno zgodnie z listą obecności, oddawali głosy jawne
„za”, „przeciw” lub „wstrzymuję się”. Ze sposobu głosowania sporządzono ze-
stawienie tabelaryczne, stanowiące załącznik do protokołu.

W wyniku  przeprowadzonego  głosowania  poszczególni  kandydaci  otrzymali
następującą ilość głosów
- pan radny Arkadiusz Banach - „za” - 13, „przeciw” – 5, „wstrzymało się” – 2,
- pan radny Andrzej Byrszel - „za” - 11, „przeciw” – 0, „wstrzymało się” – 9,
- pan radny Henryk Kurkowski - „za” -   9, „przeciw” – 4, „wstrzymało się” – 7,
- pani radna Regina Sikorska - „za” - 17, „przeciw” – 0, „wstrzymało się” – 3.

Do Komisji Wyborczej Rada Miejska wybrała:
- panią radną Reginę Sikorską,
- pana radnego Arkadiusza Banacha,
- pana radnego Andrzeja Byrszla.

Komisja Wyborcza wybrała ze swojego grona  na  Przewodniczą panią  radną
Reginę Sikorską.
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Projekt uchwały Rady Miejskiej w sprawie powołania Komisji Wyborczej pod-
dany został pod głosowanie.

za glosowało - 19 radnych
przeciw - 0       „
wstrzymało się od głosu - 1    „

Rada Miejska, w glosowaniu jawnym, podjęła uchwałę stanowiącą załącznik do
niniejszego protokołu.

U c h w a ł a  Nr I/4/2002

 
Zgłaszanie kandydatów na przewodniczącego Rady Miejskiej.
Pan radny Witold Florek – w imieniu Klubu Radnych SLD – UP zgłosił kan-
dydaturę pana radnego Stefana Milewskiego na Przewodniczącego Rady Miej-
skiej IV kadencji. Wynik wyborczy uzyskany przez pana Milewskiego predys-
ponuje Go do ubiegania się o funkcję Przewodniczącego Rady Miejskiej. Uwa-
ża, że pan radny Milewski będzie w stanie poprowadzić obrady sesji Rady Miej-
skiej w sposób merytoryczny i bez emocji.
Pan radny Stanisław Kubkowski – zapytał czy są inne kandydatury? 
Z powodu braku innych kandydatów dokonał zamknięcia listy. Następnie spy-
tał,  czy pan radny Milewski wyraża zgodę na kandydowanie w wyborach na
Przewodniczącego rady Miejskiej?
Pan radny Stefan Milewski – wyraził zgodę.
Pan radny Stanisław Kubkowski  – poprosił  Komisję Wyborczą o czuwanie
nad prawidłowością przeprowadzenia głosowania.
Następnie ogłosił przerwę.

W trakcie przerwy Komisja Wyborcza przygotowała karty do głosowania.

Po przerwie:
Pani radna Regina Sikorska  – przypomniała,  że głosowanie  polega na za-
znaczeniu przy nazwisku kandydata znaku „x”, czyli dwóch linii przecinających
się. Nie postawienie znaku „x” spowoduje, że głos będzie nieważny.
Pan radny Jaroslaw Gabig – uważa, że w taki sposób nie może odbyć się gło-
sowanie. Przy jednym kandydacie musi być zapis „za” lub „przeciw”, ponieważ
radny musi się opowiedzieć czy chce głosować na pana Milewskiego, czy nie.
W głosowaniu tajnym nie ma możliwości wstrzymania się od głosu – taki głos
traktowany jest jako nieważny.
Pani radna Regina Sikorska – informacje, których udzieliła radnym są zgodne
z Regulaminem, który Rada uchwaliła jednogłośnie. Zatem zgłoszone uwagi są
spóźnione. 
Pan Zbigniew Posert – za głos ważny uważa się ten, w którym przy nazwisku
kandydata postawiony będzie znak „x”.
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Pan radny Jarosław Gabig – stwierdził, że może wycofać swój wniosek, cho-
ciaż uważa, iż proponowana forma głosowania jest mało czytelna. Skoro jest je-
den  kandydat  powinno być wyraźnie napisane „za” i  „przeciw”. Nie byłoby
wątpliwości,  gdyby było więcej kandydatów. Regulamin przyjęty przez Radę
Miejską nie określał sposobu technicznego przygotowania kart do głosowania.
Pan radny Stanisław Kubkowski – ogłosił krótką przerwę.
Po przerwie:
Pan Zbigniew Posert – w związku z zaistniałą sytuacją zaproponował zmianę
kart do głosowania. Przy nazwisku kandydata będą trzy rubryki – „za”, „prze-
ciw”, „wstrzymuję się od głosu” – i każdy radny będzie mógł postawić znak „x”
w jednej, wybranej przez siebie rubryce.
Pan radny Bohdan Lebiedziński  – zapytał czy przy założeniu, że jest jeden
kandydat, przyjęty przez Radę Miejską Regulamin jest niezgodny z ustawą o
samorządzie gminnym i Regulaminem Rady Miejskiej?
Pan Zbigniew Posert – przyjęty Regulamin jest godny z ustawą i Regulaminem
Rady Miejskiej.
Pani Brabara Marchewicz – Pawlina  – ustawa o samorządzie gminnym nic
nie mówi na temat kart do głosowania. Określa jedynie, że wyboru Przewod-
niczącego Rady Miejskiej dokonuje się przy obecności conajmniej połowy usta-
wowego składu Rady, bezwzględną większością głosów.        
Pan radny Bohdan Lebiedziński – ponowił pytanie czy Regulamin, z którego
wynika wzór karty, jest niezgodny z Regulaminem Rady i ustawą o samorządzie
gminnym?
Pan Zbigniew Posert,      Pani Brabara Marchewicz – Pawlina   – potwierdzili,
że jest zgodny z ustawą i Regulaminem Rady Miejskiej.
Pan radny Bohdan Lebiedziński – skoro jest zgodny, to nie rozumie dlaczego
prowadzona jest ta dyskusja, ponieważ wszyscy radni przed godziną Regulamin
przyjęli.
Pan radny Paweł Głuch – stwierdził, że obie propozycje kart do głosowania są
zgodne z Regulaminem dlatego zaproponował głosowanie w celu wyłonienia
jednej z kart.
Pan radny Bohdan Lebiedziński  –  poprosił  o  przerwę gdyż uważa,  że  za
zmiana karty do glosowania powinna nastąpić zmiana Regulaminu.
Pan radny Jarosław Gabig – w Regulaminie nie wspomina się o wzorze karty
do głosowania. Jego zdaniem propozycja nowej karty do głosowania jest czytel-
niejsza. Każdy ma prawo do postawienia tylko jednego „x”. Jeśli radny postawi
trzy znaki „x” -  głos będzie nieważny.
Pan radny Mariusz Zieliński – stwierdził, iż Rada Miejska uchwaliła Regula-
min i dokonała wyboru Komisji Wyborczej. Jego zdaniem radni za bardzo inge-
rują  w kompetencje  Komisji.  Wzór  karty  przygotowanej  przez  Komisję  jest
zgodny z Regulaminem i uważa, że nie ma potrzeby zmiany karty i przeprowa-
dzania glosowania.  
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Pan radny Paweł Głuch – twierdzi, że istotnym jest aby to Rada rozstrzygnęła
wzór karty do głosowania. Przy pozostawieniu pierwszej karty Komisja Wybor-
cza będzie miała bardzo trudne zadanie, bowiem łatwo będzie można posądzić
jej członków o „coś kolwiek”. Jeśli się nie postawi „x”, to głos jest nieważny –
można odczytywać go jako „przeciw” lub „wstrzymujący się”. Wówczas wrzu-
cona zostanie do urny pusta kartka. Będąc na miejscu członków Komisji nie
chciałby spotkać się z zarzutem, że Komisja się umówiła i postawiła dwa lub
trzy „x”. Natomiast druga karta do głosowania daje absolutne gwarancje o czy-
stości  i  sprawności  głosowania.  Dlatego podtrzymał swój wniosek formalny,
aby prowadzący obrady przegłosował, która z kart będzie służyła do wyboru
Przewodniczącego Rady Miejskiej. Zgodnie z Regulaminem Rady wnioski for-
malne głosuje się w pierwszej kolejności 
Pan radny Jerzy Gburek – uważa, że przyjmując zasady obowiązujące w wy-
borach powszechnych, gdy jest to referendum lub gdy kandyduje tylko jedna
osoba,   wyraźnie zaznacza się,  że głos jest  na: „tak” lub na „nie”, a nie na:
„tak”, „przeciw” i „wstrzymujący”.
Prowadzący obrady radny Stanisław Kubkowski – oświadczył, że jego zda-
niem należy zmienić karty do  głosowania.  Poprosił,  aby Komisja  Wyborcza
podjęła decyzję w tej sprawie.
Pan radny Bohdan Lebiedziński – ponownie poprosił o 5-cio minutową prze-
rwę w obradach.
Po przerwie.
Pan radny  Bohdan Lebiedziński  –  oświadczył,  że  radni  nie  będą  stawiać
sprzeciwu co do zastosowania innych kart do głosowania. Poprosił aby podać
propozycję jak ma wyglądać wzór karty.
Pan Zbigniew Posert – radca prawny – zaproponował aby na karcie przy na-
zwisku kandydata umieścić trzy rubryki : za, przeciw, wstrzymuję się od głosu.
Pan radny Bohdan Lebiedziński  – oświadczył, że nie będzie w tej  sprawie
sprzeciwu, chociaż osobiście uważa, że radny w tak ważnych sprawach powi-
nien umieć wyraźnie się określić, tzn. czy jest „za”, czy „przeciw”.

Przerwa w obradach.
W trakcie przerwy Komisja Wyborcza przygotowała karty do głosowania  na
Przewodniczącego Rady Miejskiej, wg wzoru uwzględniającego uwagi radnych
pana Gabiga i pana Głucha.
Po przerwie Komisja Wyborcza przystąpiła  do przeprowadzenia tajnego gło-
sowania.
Przewodnicząca Komisji Wyborczej pani radna Regina Sikorska - przypo-
mniała, że ważne będą tylko te karty, na których radni  postawią tylko jeden
znak „x” przy nazwisku kandydata w wybranym przez siebie wariancie tj. „gło-
suję za”, „głosuję przeciw” lub „wstrzymuję się”. Wyraziła także nadzieję, że
Komisja Wyborcza cieszy się zaufaniem całej Rady i  nie będzie podejrzeń, że
Komisja dostawiła na kartach dodatkowe znaki „x”.
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Radni w kolejności  alfabetycznej otrzymywali karty do głosowania,  kwitując
ich  odbiór  na liście.  Aktu  głosowania  dokonywali  w kabinie  do głosowania
bądź przy stołach na swoim miejscu. Następnie wrzucali karty do urny.
Po oddaniu głosów przez wszystkich radnych, Komisja Wyborcza udała się na
przeliczenie głosów i ustalenie wyniku wyborów.

Przerwa w obradach.
Po przerwie Komisja Wyborcza przedstawiła wyniki wyborów.
Pani radna Regina Sikorska Przewodnicząca Komisji Wyborczej - odczyta-
ła  protokół  w  sprawie  wyboru  Przewodniczącego  Rady  Miejskiej.  Poinfor-
mowała,  że  w  wyniku  przeprowadzonego  tajnego  głosowania,  Przewod-
niczącym Rady Miejskiej Starogardu Gdańskiego IV kadencji na lata 2002 –
2006 został wybrany pan Stefan Milewski.
Protokół Komisji Wyborczej w sprawie wyboru Przewodniczącego Rady Miej-
skiej jest integralną częścią uchwały w przedmiotowej sprawie i stanowi wraz z
uchwałą załącznik do niniejszego protokołu.

U c h w a ł a  Nr I/5/2002

Ad. pkt 10
Pan radny Stanisław Kubkowski – przekazał dalsze prowadzenie obrad wy-
branemu Przewodniczącemu Rady Miejskiej – panu Stefanowi Milewskiemu.
Przewodniczący Rady Miejskiej Stefan Milewski   - dziękując za dokonany
przez Radę wybór, wyjaśnił, iż nie traktuje go w kategoriach osobistego zwyci-
ęstwa,  ale  bardziej  jako  służbę  dla  dobra  naszego  miasta.  Oświadczył,  iż
chciałby aby wokół Prezydenta Miasta Stanisława Karbowskiego stworzyła się
koalicja ludzi,  którzy chcą coś dobrego dla miasta zrobić,  i  to taka koalicja,
która nie zawsze  musi uwzględniać podziały polityczne, społeczne. Bardziej
odpowiednia byłaby koalicja przede wszystkim merytoryczna, która chciałaby
rozwiązywać trudne problemy. Trudnych problemów jest bardzo dużo. Dodał,
że takie jest jego przesłanie co do tego jak chciałby pełnić funkcję Przewod-
niczącego Rady. Wyjaśnił, że jest obecnie bardzo wzruszony tym wszystkim co
się działo w ostatnim czasie, także tymi wydarzeniami, które związane były z
wyborami Prezydenta  Miasta.  Oświadczył,  że  w najbliższym czasie  bardziej
szczegółowo  zaprezentuje  swoje  poglądy  i  zamierzenia.  Dodał  –  „Rękę
współpracy wyciągam do wszystkich. Nie chciałbym aby moja osoba była trak-
towana jako osoba, które będzie dążyła do konfrontacji i do przeforsowywania
pewnych głosów, czy ustaleń. Chciałbym abyśmy budowali wokół Prezydenta
Karbowskiego koalicję stabilną, która da szansę rozwoju Starogardu”.

Ad. pkt 11
Wybór Wiceprzewodniczących Rady Miejskiej.
Przewodniczący  Rady Miejskiej  –   zaproponował,  aby przejść  do  wyboru
wiceprzewodniczących Rady Miejskiej. 
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Poprosił o zgłaszanie kandydatów.
Pan radny Bohdan Lebiedziński – zgłosił kandydaturę pana radnego Stanisła-
wa Aszyka.
Pan radny Stanisław  Aszyk  – wyraził  zgodę  na  kandydowanie  na  funkcję
Wiceprzewodniczącego Rady.
Pan radny Norbert Zimny – zgłosił kandydaturę pana radnego Piotra Cesarza.
Pan radny Piotr Cesarz – wyraził zgodę na kandydowanie. 
Przewodniczący Rady Miejskiej – zapytał – czy będą zgłaszani kolejni kandy-
daci?
Innych kandydatów radni nie zgłosili.
Przewodniczący Rady Miejskiej  – poddał  pod głosowanie zamknięcie listy
kandydatów na Wiceprzewodniczących Rady Miejskiej.
Rada  Miejska,  w  głosowaniu  jawnym, jednogłośnie  opowiedziała  się  za  za-
mknięciem listy kandydatów.
Poprosił, aby Komisja Wyborcza w przerwie obrad przygotowała karty do gło-
sowania.

Po przerwie
Komisja Wyborcza przystąpiła do przeprowadzenia tajnego głosowania w spra-
wie wyboru Wiceprzewodniczących Rady Miejskiej.
Pani radna Regina Sikorska – Przewodnicząca Komisji Wyborczej – przy-
pomniała przyjęte zasady głosowania. Wyjaśniła, że każdy radny głosując, musi
się określić w stosunku do obu kandydatów. 
Pan radny Paweł Głuch – ocenił, że głos nie może być uważany za nieważny
jeżeli ktoś z radnych postawi znak „x” tylko przy jednym nazwisku. Jego zda-
niem można głosować nad oboma kandydatami lub tylko nad jednym. W jed-
nym i drugim przypadku, jego zdaniem głos będzie ważny. 
Przewodniczący Rady Miejskiej – potwierdził, że nie ma przymusu głosowa-
nia na dwie osoby. Każdy ma prawo dwóch głosów ale nie musi tak uczynić.
Pani  radna  Regina  Sikorska  –  zwróciła  się  do  radcy  prawnego,  aby  wy-
powiedział się w tej sprawie.
Pan Zbigniew Posert – radca prawny – wyjaśnił, że trzeba być konsekwen-
tnym. Skoro przy wyborze Przewodniczącego Rady była sugestia, żeby przy-
gotować  karty  do  głosowania  trzywariantowo  i  umożliwić  radnym  wy-
powiedzenie się „za”, „przeciwko” lub „wstrzymuję się”, to w przypadku wy-
boru  osób  na  wiceprzewodniczących  Rady  trzeba  przyjąć  tę  samą  zasadę.
Przyjęty regulamin wyboru mówi wyraźnie, że głos jest ważny jeżeli znak „x”
postawi się nie więcej niż przy jednym nazwisku. Można zatem głosować nad
dwoma kandydatami lub nad jednym.

Komisja Wyborcza przystąpiła do przeprowadzenia tajnego głosowania.
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Radni w kolejności  alfabetycznej otrzymywali karty do głosowania,  kwitując
ich  odbiór  na liście.  Aktu  głosowania  dokonywali  w kabinie  do głosowania
bądź przy stołach na swoim miejscu. Następnie wrzucali karty do urny.
Po oddaniu głosów przez wszystkich radnych, Komisja Wyborcza udała się na
przeliczenie głosów i ustalenie wyniku wyborów.

Przewodniczący  Rady Miejskiej  – przed ogłoszeniem przerwy w obradach
przekazał radnym informacje natury organizacyjnej. Poinformował, że zgodnie
z  obowiązującymi  przepisami  wszyscy  radni  zobowiązani  są  na  początku
kadencji do złożenia oświadczenia majątkowego. W przypadku nie zastosowa-
nia się do tego wymogu, nie będzie m.in. podstaw do wypłaty diety. Wyjaśnił,
że oświadczenie to dotyczy majątku objętego wspólnotą  majątkową małżon-
ków.  Zatem,  jeżeli  ktoś  z  radnych  posiada  rozdzielność  majątkową  ze
współmałżonkiem, składa oświadczenie  tylko w swoim imieniu.  Jeżeli  takiej
rozdzielności nie ma, wówczas w oświadczeniu trzeba pisać o majątku wspól-
nym. Oświadczenie majątkowe zgodnie z ustawą składane jest na ręce przewod-
niczącego Rady, który dokonuje ich analizy. 
Dla ułatwienia kontaktu z radnymi, Biuro Rady Miejskiej przygotowało do wy-
pełnienia  także  krótką  kartę  informacyjną, z  prośbą  o  podanie  niezbędnych
danych, m.in. takich jak adres, wiek, zawód, miejsce pracy, kontakt telefonicz-
ny. Dane te będą również potrzebne do sporządzania sprawozdań statystycz-
nych. GUS interesuje się bowiem także populacją radnych i interesuje się np.
średnią wieku radnych, poziomem wykształcenia itp.
Zaapelował aby radni złożyli oba te dokumenty w Biurze Rady Miejskiej w na-
stępnym tygodniu.
Poinformował, że  jeżeli  będzie wola radnych, zwłaszcza tych, którzy po raz
pierwszy będą pracować w samorządzie aby poznać najistotniejsze przepisy i
zasady dotyczące gospodarki finansowej, to można byłoby zorganizować na ten
temat spotkanie  typu  szkoleniowego.  Poprosił,  aby potrzeby w tym zakresie
zgłaszać indywidualnie lub za pośrednictwem przewodniczących klubów rad-
nych. 
Poruszył  także  sprawę  stanu  sali  obrad,  w  której  odbywają  się  sesje  Rady.
Wyjaśnił,  że  stan  sali  był  wielokrotnie  tematem krytyki  ze  strony  radnych
opozycji poprzedniej kadencji, zwłaszcza pana Pawła Głucha. Koalicja rządząca
miała do wyboru – zmodernizować tę salę w ostatnim roku przed wyborami i
tym samym narazić się na prawdopodobną krytykę mediów, że robi się to po-
mimo dużej  biedy społecznej,  albo czekać z  remontem. Wybraliśmy wariant
drugi. Osobiście będę zabiegał o to, aby pan Prezydent uwzględnił remont sali
obrad w projekcie budżetu miasta, oczywiście w rozsądnym zakresie. Zaapelo-
wał  do  klubów radnych o  pewien  konsensus  w tej  sprawie,  tak  aby zakres
modernizacji nie stał się powodem jakichś potyczek i sporów. Sala powinna być
przede wszystkim funkcjonalna.  Potrzebna  jest  ona  nie  tylko dla  prac  Rady
Miejskiej, ale także dla wszelkich oficjalnych spotkań władz miejskich z różny-
mi delegacjami, także zagranicznymi. Obecny stan sali  sprawia, że aż wstyd
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było w niej te spotkania organizować. W ubiegłej kadencji było wiele ważniej-
szych spraw do załatwienia i ta zeszła na plan dalszy. Osobiście uważa, że teraz
na początku kadencji będzie można zająć się tym tematem i stworzyć lepsze wa-
runki do pracy Rady. 
Zwrócił  się z prośbą do Prezydenta Miasta,  aby krótko wypowiedział  się  na
temat zamierzeń na najbliższy okres co do podjęcia współpracy ze wszystkim
klubami radnych.
Prezydent Miasta Stanisław Karbowski – podzielił zdanie Przewodniczącego
Rady, że sprawą bardzo ważną byłoby zorganizowanie spotkania dla zaintere-
sowanych radnych, celem zapoznania się z najważniejszymi przepisami. Ponad-
to zaproponował, aby w następnym tygodniu odbyło się spotkanie przedstawi-
cieli  wszystkich klubów w Radzie, celem podjęcia konstruktywnych decyzji i
poruszenia wszystkich najważniejszych spraw w mieście. 
Przewodniczący Rady Miejskiej – popierając inicjatywę Prezydenta, wyjaśnił,
że w kolejnym tygodniu wspólnie z Prezydentem zorganizuje spotkanie prze-
wodniczących klubów radnych, by wspólnie zastanowić się jak zorganizować
prace Rady Miejskiej obecnej kadencji. 
Ponadto poinformował, że Biuro Rady Miejskiej jest do usług wszystkich rad-
nych, niezależnie od reprezentowanej opcji. Również pomieszczenia w Radzie
Miejskiej są do dyspozycji dla wszystkich radnych. Dodał, że w ubiegłej kaden-
cji udało się jednak przestrzegać reguł, że było to korzystanie ze wspólnych po-
mieszczeń dla celów związanych z działalnością  radnego, klubów radnych, a
nie z działalnością np. społeczną, czy polityczną.

Przerwa w obradach.

Po przerwie Komisja Wyborcza przedstawiła wyniki wyborów.
Pani radna Regina Sikorska Przewodnicząca Komisji Wyborczej - odczyta-
ła protokół w sprawie wyboru Wiceprzewodniczących Rady Miejskiej. Poinfor-
mowała, że w wyniku przeprowadzonego tajnego głosowania,  Wiceprzewod-
niczącymi Rady Miejskiej Starogardu Gdańskiego IV kadencji na lata 2002 –
2006 zostali wybrani panowie radni Stanisław Aszyk i Piotr Cesarz.
Protokół Komisji Wyborczej w sprawie wyboru Wiceprzewodniczących Rady
Miejskiej jest integralną częścią uchwały w przedmiotowej sprawie i stanowi
wraz z uchwałą załącznik do niniejszego protokołu.

U c h w a ł a  Nr I/6/2002

Przewodniczący Rady Miejskiej – złożył gratulacje wybranym wiceprzewod-
niczącym Rady Miejskiej. 
Wiceprzewodniczący  Rady Miejskiej  –  pan  radny  Stanisław  Aszyk  –  w
imieniu  własnym oraz  radnego  Piotra  Cesarza  podziękował  radnym za  do-
konany wybór na funkcję wiceprzewodniczących Rady Miejskiej. Wyraził opi-
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nię, że objęcie tych funkcji przez dwóch radnych Stowarzyszenia Kociewskiego
świadczy o tym, że Stowarzyszenie jest w środowisku Rady istotne i ważne. Za-
deklarował chęć współpracy ze wszystkimi radnymi w Radzie. Wyraził także
nadzieję, że wraz z kolegą radnym Piotrem Cesarzem nie zawiedzie zaufania
jakim poprzez wybór zostali przez radnych obdarzeni. 

Ad. pkt 12
Przewodniczący Rady Miejskiej – w związku z wyczerpaniem porządku ob-
rad, zamknął I zwyczajną sesję Rady Miejskiej Starogardu Gdańskiego.

Protokolanci:                                                        Przewodniczący Rady Miejskiej
                                                                                       Starogardu Gdańskiego
B. Radwańska
A. Kręczkowska                                                                   Stefan Milewski
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